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یادداشت روز

حرکت نمادین رئیس جمهور در ساخت پی و دیوار یک 
مرکز آموزشــی در استان خوزستان به  عنوان افتتاحیه و 
آغاز به کار یک پروژه هرچند کوچک باید سرمشــقی 
برای چگونگــی اعلام شــروع یک فعالیــت اجرایی 
و عملیاتی توســط مدیران ارشد کشــور باشد. وقتی 
رئیس جمهور قدری بتن را با بیل روی دیوار در دســت 
احداث یک مدرسه می گذارد، معنای ساختن مبتنی بر 
برنامــه را می دهد. یعنی این پــروژه قبل از اینکه به این 
مرحله برســد، کارهای قبلی که ضروری و لازم الاجرا 
بوده انجام شــده، یعنــی مطالعات ضــرورت احداث 
مدرســه در این مکان انجام شــده و مراحل استصوابی 
خود را طی کرده اســت. یعنی مطالعات مهندســی و 
طراحی ســاختمان انجام شده و نقشــه های مورد نظر 
تحت نظــر افراد متخصص تهیه شــده اســت. یعنی 
پیمانکار این مکان آموزشــی با طــی مراحل مربوطه، 
انتخاب و بدین ترتیب همه چیز نشــان از اجرای پروژه 
در موعــد مقــرر می دهد. این حرکــت رئیس جمهور، 
نویســنده را به یــاد بازدیدهایی که در خارج از کشــور 
به  خصوص کشــورهای اروپایــی از واحدهای بزرگ 
صنعتی و تولیدی داشته، انداخت. جایی که در گوشه ای 
از ورودی ساختمان مدیریت شرکت، فرغون و بیلی و 
ظرف بتونی )استانبولی( گذاشــته اند و در تاریخچه آن 
نوشــته اند که این ابزارها را هنگام آغاز به ســاخت این 
پــروژه به کار گرفته و اکنون بــه چنین مجموعه عظیم 
و بزرگ اقتصادی تبدیل شــده است. تفاوت این اقدام 
رئیس جمهور با روش های رایج در کشور که همیشه آغاز 
اجرای هر پروژه را با کلنگ زنی به نمایش می گذارند در 
همین اســت که کلنگ نماد تخریب است و بتن ریزی 
نماد ســازندگی و ساخت. چه بسیار کلنگ هایی که به 
زمین زده شــده و متعاقب آن هیچ کاری و هیچ حرکتی 
برای اجرا و اتمام پروژه صورت نپذیرفته اســت چراکه 
هیچ کــدام از مراحــل مورد نیاز برای اجــرای پروژه به 
صورت قانونی، علمی و منطقی طی نشــده و چه  بسا 
هیچ مطالعه ای هم برای انجام آن صورت نگرفته است. 
امید اســت ریاست محترم جمهوری مقرر نمایند که از 
این به بعد برگزاری مراسم کلنگ زنی برای آغاز و اعلام 
شروع به کار یک فعالیت در کشور ممنوع است و تنها 
با انجام مقدمات و آماده کردن کلیه پیش نیازهای اجرای 
یــک پروژه به خصوص تامین مالــی آن باید در اقدامی 
مشــابه بتن ریزی که نماد ساخت وساز است، شروع به 
کار پروژه را اعلام و به نمایش گذاشته و همکاران خود 
و مدیران ارشد کشور از کلنگ زنی به  عنوان نمایش آغاز 

به کار یک پروژه اکیداً منع شوند.

بتن، نماد سازندگی
 پیشنهادی به رئیس جمهور 

برای افتتاح پروژه های عمرانی

 سازندگی بررسی می کند: عملکرد وزرای نیرو در دولت های حسن روحانی
و سیدابراهیم رئیسی، چگونه وزارت نیرو را در بن بست قرار داده است؟

بعید است عباس علی آبادی، وزیر نیرو بتواند با عدم تغییر مدیران پیشین 
این وزراتخانه که شریک و بانی وضع موجود هستند، تحولی ایجاد کند
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عبــاس علی آبادی تنها وزیری اســت که از 
دولت سیزدهم به دولت چهاردهم راه یافته و 
به همین دلیل از دو سو مورد حمله منتقدان 
قرار گرفته اســت. مدافعان دولت سیزدهم 
معتقدنــد، او نباید از دولت ابراهیم رئیســی 
به دولت مسعود پزشــکیان راه پیدا می کرد و 
مدافعان دولت چهاردهم نیز او را مدیری فاقد 
اســتانداردهای دولت چهاردهــم می دانند. 
روزنامه »چارسوق« وابسته به رادیکال ترین 
طیــف مدافع دولــت ابراهیم رئیســی بارها 
کاریکاتور آقای علی آبــادی را روی صفحه 
اول خود طراحــی کرده و درباره او نوشــته 
است:»با سیاست اهمال کارانه ای که عباس 
علی آبــادی در وزارت نیرو در پیش گرفته به 
زودی خاموشی های گسترده حتی در فصل 
ســرما، کشــور را فرا خواهد گرفت«. این 
روزنامه در یکی دیگر از شــماره های خود 
عباس علی آبــادی را »وزیر قطع برق« 
نوشــت:»درحالی  او  درباره  و  خواند 
که مساله امروز انرژی کشور معضل 
برق اســت اما عبــاس علی آبادی 
وزیــر نیروی دولــت چهاردهم به 
دلیل ضعف عملکرد، نتوانســت 
ســوخت مایــع نیروگاه هــا را به 
موقــع تامین کند و بــار صنعت 
نفــت بــه صنعــت بــرق منتقل 
شــد و ناترازی گاز بــه قطعی برق 
تبدیل گشــت«. از نظر یاران نزدیک 
بــه ابراهیم رئیســی،»عباس علی آبادی که 
در دولت ســیزدهم، تولید صنعتی را پس از 
فاطمی امین با رکوردهای منفی مواجه کرد در 
دولت چهاردهم به وزارت نیرو رفته و پس از 
ناتوانی در گرفتن سوخت نیروگاهی از وزارت 
نفت، بار ناترازی گاز را از دوش وزارت نفت 

برداشت و به وزارت نیرو منتقل کرد«.
در نقطه مقابل، رســانه های اصلاح طلب نیز 
عباس علی آبادی را از همــان ابتدا، وزیری 
در تراز دولت چهاردهــم نمی دیدند و درباره 
او نوشــتند: »عباس علی آبادی که در دولت 
قبل وزیر صمــت )صنعت، معدن، تجارت( 
بوده به بدترین شــکل این وزارتخانه را اداره 
کرده اســت«. روزنامه جهان صنعت نیز او 
را وزیــری با وعده های توخالی معرفی کرد و 
درباره او نوشت:»به فاصله کوتاهی پس از 
آنکه مسعود پزشکیان،رئیس جمهوری اعلام 
کرد که محاسبات وزیر نیرو درباره قطع برق 
با هدف کاهش مصرف اشــتباه بوده است، 
عباس علی آبادی وعــده بزرگ تری داده و 
گفته است با مجموعه برنامه ریزی هایی که 
در نظر دارد، مشــکل ناترازی برق را تا سال 
آینده حل خواهد کرد. وعده ای عجیب که بنا 
به گفته کارشناسان نشدنی است که حتی با 

معجزه هم قابل اجرا نخواهد بود«.
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دیدگاه: یادداشت سیاسی

جوانان همــواره موتور محرکه تحولات اجتماعی و سیاســی 
بوده اند. با این  حال در ایران به دلیل نبود بستر مناسب برای مشارکت 
سیاسی به   ویژه در قالب فعالیت حزبی، این ظرفیت عظیم تاکنون به  
درستی استفاده نشده است. یکی از مهم ترین ویژگی های یک نظام 
دموکراتیک، حضور فعال و نقش آفرینی احزاب است که به تربیت و 
پرورش نسل جدیدی از رهبران می پردازد. احزاب می توانند بستری 
مناسب برای کادرسازی فراهم کرده و افراد جوان را در مسیر آموزش 
و تجربه سیاســت ورزی و مدیریت درست قرار دهند. اما در ایران، 
فعالیت حزبی در جایگاه واقعی خود قرار نگرفته و عملًا پوسته ای 
ضعیف و کم  اثر از حزب و فعالیت حزبی توانسته مجال حیات پیدا 
کنــد. یکی از اصلی ترین دلایل این وضعیــت، نبود نظام حزبی در 
کشور اســت. در نظام موجود، احزاب بیشــتر حول افراد ذی نفوذ 
شــکل گرفته و ساختارهای قوی و گســترش تشکیلاتی مبتنی بر 
گفتمان شفاف و عضوگیری پایین به بالا پیدا نکرده اند. تعدد احزاب 
بدون پشتوانه تشکیلاتی و ظهور و سقوط ائتلاف های سست  بنیاد 
و یک  شبه از نتایج این نظام است. در چنین وضعیتی که کار حزبی 
اصیل به رسمیت شناخته نشــده و قوانین مدونی برای حمایت از 
فعالیت حزبی وجود ندارد نه  تنها جوانان در مســیر فعالیت درست 
و تدریجی حزبی قرار نمی گیرند؛ بلکه شاهد بروز پدیده هایی نظیر 
مهرشاد ســهیلی ها هستیم که تلاش می کنند، پله های ترقی را یک 
 شــبه و از مسیر متصل شدن به افراد مشهور و یا با نفوذ طی کنند. 
این وضعیت پیامدهای منفی بسیاری نیز برای نظام حکمرانی دارد. 
در شــرایطی که احزاب نتوانند نقشی فعال در فرآیند حکمرانی ایفا 
کنند، شکاف بین نسل ها و بی اعتمادی به سیستم سیاسی افزایش 
می یابد. بســیاری از جوانان ناامید از یافتــن راه های منطقی برای 
دســت یابی به رویاها و خواسته هایشان، یا منفعل شده و مهاجرت 
می کنند؛ یا به خشونت و خیابان روی می آورند. این درحالی است 
که اگر احزاب فعال باشــند نه  تنها مســیر بیان انتقادات به  صورت 
مدنی و در قالب فعالیت های سیاســی صحیح فراهم خواهد شد؛ 
بلکه چارچوب های ایده پردازی و نوآوری نیز برای جوانان گشــوده 
می شود. این به  معنای انتقال اعتراضات از خیابان ها به عرصه های 
قانونی و رسمی سیاست اســت که در نهایت به کاهش تنش های 
اجتماعی و تقویــت ثبات داخلی منجر می شــود. برای تغییر این 
وضعیت، ضروری اســت که احزاب به ع نوان نهادهای سیاسی و 
اجتماعی تاثیرگذار بازتعریف شــوند و حمایت های قانونی از آنها 
انجام گیرد. در چنین بستری، جوانان می توانند به  راحتی وارد عرصه 
سیاست شــوند، ایده های نوآورانه خود را مطرح کنند و در فرآیند 
رشد و آموزش، روش مشارکت صحیح و موثر در تصمیم گیری های 
کلان کشور را پیدا کنند. از چنین مسیری است که می توان فضای 
سیاســی کشور را به  ســمت گفت وگو و حل مساله ســوق داده و 
پتانســیل های عظیم جوانان ایران را به خدمت کارآمدی حکومت 

و توسعه ایران درآورد.

مدتی اســت که قرار اســت FATF به دستور رئیس جمهور 
پزشکیان در مجمع تشــخیص مصلحت نظام مجدداً بررسی 
شــود. موضوعی که ســیگنال های مثبتی را همچنان از سوی 
صاحب نظران دریافــت می کند. کمااینکه علــی لاریجانی، 
مشاور رهبری و عضو حقیقی مجمع تشخیص مصلحت نظام 
نیز روز گذشــته اعلام کرد که کمیسیون مشترکی برای بررسی 
FATF تشکیل شده اســت و افراد از کمیسیون هایی که نقش 

دارند، انتخاب شــده اند و بررسی های خود را از این هفته آغاز 
می کنند. او همچنین درخصوص برآورد خود از آرای مجمع با 

بیان اینکه »من رجال الغیب« نیستم به ایرنا 
گفت: آرای اعضای مجمع متفاوت است 
اما امیدواریم نتیجه بررسی ها و نظر نهایی 
به نفع کشور باشد و به راه حل معقولی در 

این زمینه برسیم. 
شورای  سخنگوی  هادی  طحان نظیف، 
نگهبان هم در نشســت خبری هفتگی این 
شــورا درباره طرح ابهاماتی از سوی برخی 
نمایندگان درخصوص لزوم رسیدگی مجدد 
مجلس به لوایح FATF تاکید کرد: »با توجه 
به اینکه این موضوع یک مرتبه در مجلس به 
تصویب رسیده و شورای نگهبان نیز نسبت 
به آن اظهارنظر کرده است و این موضوع به 
مجمع تشــخیص مصلحت نظام برده شده 
الان تصمیم گیــری در ایــن  بــاره در اختیار 
مجمع است و نظر مجمع نظر نهایی است«.

دولت چهاردهم مصرانه پیگیر FATF است و طبق شواهد 
گویا مجمع نیز به این مســاله نگاهی مثبــت دارد. به طوری 
که چنــدی پیش هم آملی لاریجانی، رئیس مجمع تشــخیص 
مصلحــت نظــام در آغاز جلســه صحن مجمع تشــخیص 
مصلحت نظام به موافقت رهبری با درخواســت رئیس جمهور 
برای بررسی مجدد پیوستن ایران به FATF   اشاره کرده بود. در 
ایــن چند ماه، دولت بارها در این  بــاره از تریبون های مختلف 
صحبت کرده بود و بنا به گفته قوه مجریه، دو معاهده پالرمو و 
اف ای تی اف باقی مانده که باید به آن بپیوندیم. بنابراین باز شدن 
پرونده FATF در مجمع تشخیص، می تواند سیگنال تازه ای از 
  FATF برنامه دولت چهاردهــم برای حل وفصل روابط ایران و
باشد. اتفاق مهمی که با روی کار آمدن دولت مسعود پزشکیان 
و حضور عبدالناصر همتــی در وزارت اقتصاد کم وبیش قابل 
پیش بینی بود. زیرا همکاری با FATF مهم است و توصیه های 
این کارگروه از سوی بسیاری از کشورها جدی گرفته می شود. 
اگر کشوری در لیست خاکســتری و سیاه FATF قرار بگیرد، 
شــانس ادغام در نظام بانکی جهانی را از دســت خواهد داد. 

کاهش مبادلات تجــاری بین المللی، تحریم های اقتصادی از 
ســوی صندوق  بین المللی پول، بانــک جهانی، ADB  و البته 
ســایر کشورها از دیگر پیامدهای قرار گرفتن در لیست سیاه و 

خاکستری است.  
ماجرای FATF سال هاســت که بلاتکلیف است؛ ایران در 
سال های پس از برجام برای نخستین  بار از لیست سیاه خارج 
شد و به لیست خاکســتری رفت تا کره شمالی در لیست  سیاه 
تنها بماند. اما با نامشــخص ماندن تکلیف دو لایحه از لوایح 
چهارقلوی FATF ایران باز هم به لیســت ســیاه بازگشت. دو 
 CFT لایحه پالرمو )مقابله با جرائم سازمان یافته و کنواسیون
مقابله با تامین مالی تروریسم پس از تصویب در مجلس دهم از 
سوی شورای نگهبان رد شد و با اصرار مجلس بر مصوبه اش 
به مجمع تشــخیص مصلحت نظام رفت که از سال های ۹۷-

۹۸ تاکنــون همچنان بلاتکلیف مانده اســت. از چند ســال 
گذشته موضوع پیوســتن ایران به کارگروه ویژه اقدام مالی در 
مجمع تشــخیص مصلحت نظام در دست بررسی قرار گرفت 

و مسکوت ماند.
آن طور که هادی خانی، معاون وزیر اقتصاد و دبیر شورای 
عالی پیشگیری و مقابله با پولشــویی و تامین مالی تروریسم 
می گویــد، تامین منافع و تعاملات اقتصادی ما در دنیا نیازمند 
عادی سازی پرونده جمهوری اسلامی ایران با FATF و خروج 
از لیست سیاه این نهاد است. به گفته او FATF چالش دائمی 
تمام کشورهای دنیاست و کشورهایی که در لیست خاکستری 
یا لیست کشــورهای پرخطر قرار گرفته و از آن خارج  شده اند 
نیز مشــابه ما برنامه اقدام داشــته اند و برابــر فرآیندی که در 
اســناد حکمرانی این نهاد مشخص اســت از لیست ها خارج 
می شــوند و اینکه تصور کنیم FATF می توانــد و اجازه دارد، 
خلاف مستندات مصوب خود با کشورها به  صورت سلیقه ای 
برخورد کند، حرف درستی نیست و حتی اگر این فرض را هم 
بپذیرم که این نهاد با ما سیاسی برخورد خواهد کرد، پاک کردن 

صورت  مساله است و رهاسازی پرونده به حال خود یک اشتباه 
راهبردی است. 

در چنــد روز اخیر الیزا د آندا مادرازو، رئیس گروه ویژه اقدام 
مالی FATF گفت که اکثر کشــورها در مصادره موثر دارایی های 
مجرمانه شکســت خورده اند. رئیــس FATF   در این خصوص 
تصویری بســیار تیره وتار را ترســیم می کند کــه در آن تقریباً ۸0 
درصد از کشورها »در سطح پایین یا متوسط اثربخشی در بازیابی 
دارایی ها قرار دارند« و کمتر از 2 درصد از درآمد حاصل از جرم و 
جنایت در سراسر جهان درحال حاضر مصادره می شود. رئیس 
FATF از لــزوم همــکاری جمعی برای ایجــاد فرهنگ جهانی 

بازیابی دارایی صحبت کرده و تاکید کرده است: »انتظار می رود 
کشورهای عضو FATF اقداماتی را اجرا کنند که قدرت بازیابی 
دارایی هــای آنها را تقویت می کند اما به نظر می رســد که نقش 
FATF بــه  عنوان ناظر و مشــوق همکاری 

درحــال حاضر نتایج مطلــوب را به همراه 
ندارد. کشــورهای عضو باید با به اشتراک 
گذاشــتن اهداف ملــی خــود و برقراری 
ارتباط با موفقیت های خود در زمینه بازیابی 
دارایی ها به آموزش یکدیگر ادامه دهند. باید 
تلاش مشــترک عظیمی بــرای اطمینان از 
داشتن یک سیســتم مالی جهانی به خوبی 

تنظیم شده، وجود داشته باشد«.
به هر ســو، اف ای تی اف به  طور رسمی 
ایران را به دلیل عدم شــفافیت در سیستم 
مالی و ضعف های نظارتی در لیست سیاه 
خود قرار داد و این امر باعث شــد تجارت 
خارجی ایران و دسترســی بــه منابع مالی 
بین المللی به  شدت محدود شود. با روی 
کار آمدن دولت حســن روحانــی و آغاز 
مذاکرات هســته ای کــه منجر به امضای برنامــه جامع اقدام 
مشترک )برجام( در سال 20۱۵ شــد، تلاش هایی برای بهبود 
روابط ایران با FATF صورت گرفت. در سال 20۱۶ ایران به  طور 
رسمی متعهد شد، اقدامات لازم برای تطبیق با استانداردهای 
FATF را انجام دهد. به  عنوان بخشــی از این همکاری، ایران 

تلاش کرد قوانین جدیدی در زمینه مبارزه با پولشویی و تامین 
  FATF مالی تروریســم تصویب کند. این اقدامات باعث شــد

ایران را از لیست سیاه به لیست خاکستری منتقل کند.
در پی توافق باFATF دولت ایران چهار لایحه اصلی را برای 
تطبیق قوانین داخلی بــا اســتانداردهای بین المللی مبارزه با 
پولشویی و تامین مالی تروریسم به مجلس ارائه کرد. این چهار 
لایحه شــامل لایحه اصلاح قانون مبارزه با پولشــویی، لایحه 
اصلاح قانون مبارزه با تامین مالی تروریسم، لایحه الحاق ایران 
به کنوانســیون مبارزه با تامین مالی تروریسم )CFT( و لایحه 
الحاق ایران به کنوانسیون پالرمو است. با این  حال با تعلل ایران 
در تصویب و اجرای کامل لوایح  FATF این نهاد در فوریه 2020 

تصمیم گرفت، ایران را مجدداً به لیست سیاه خود بازگرداند.

علی لاریجانی، مشاور رهبری از بررسی FATF در مجمع تشخیص مصلحت نظام خبر داد

FATF کمیسیونل تشکی 
هدا احمدی

گروه  سیاسی

کارآمدی با احزاب
 در ایران فعالیت حزبی

در جایگاه واقعی خود قرار نگرفته است

محمدجواد منصوریان
 رئیس سازمان جوانان

حزب کارگزاران سازندگی ایران- خراسان رضوی
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بایکوت طالبان؟ 

ورود دونالــد ترامپ به کاخ  ســفید بدون شــک تبعاتــی را در 
پلان کلــی برای جهان در بر خواهد داشــت و در نمای کوچک تر، 
کشورهایی وجود دارند که از این به بعد ممکن است که با مشکلات 
زیادی به دلیل اعمال سیاســت خارجی جدیــد تیم ترامپ مواجه 
شوند. در این مسیر افغانستان یکی از کشورهایی است که می تواند 
در 4 سال ریاست جمهوری دونالد ترامپ روزگاری سخت را تجربه 
کند. واقعیت امر این اســت که طالبان و آمریکا درســت در زمان 

ریاست جمهوری ترامپ در فوریه 2020 توافق 
دوحه را امضا کردند و پس از آن بود که صدای 
شــلیک گلوله ها و انتحاری ها تــا حد زیادی 
فروکش کرد اما مســاله اینجاســت که حدود 
یک سال بعد محمد اشرف غنی، رئیس جمهور 
سابق افغانســتان مجبور شد تا به همراه برخی 
از هم تیمی های خود کابل را ترک کند و چیزی 
گوست 202۱ وارد  نگذشــت که طالبان در ۱۵ آ
پایتخت افغانســتان شــد. اهتــزاز پرچم های 
سفیدرنگ امارت اسلامی در سراسر افغانستان 
و ســلطه طالبان بر تمامیت این کشــور اگرچه 
برای آنها یک پیروزی پس از گذشــت 20 سال 
به حســاب می آمد اما واقعیت این اســت که 
شهروندان افغانستان هنوز هم آواره کشورهای 
همسایه و سایر کشــورهای فرامنطقه هستند 
و آینده افغانســتان هم در این راســتا مشخص 

نیست. 
در این راســتا حالا کریم خان، دادستان دیوان کیفری بین المللی 
)ICC(  بــا صدور بیانیه ای اعلام کرد کــه »پس از تحقیقات جامع 
و بر اســاس شــواهد جمع آوری شــده، دفتر من اعلام می دارد که 
دلایــل معقولی وجود دارد که هبت الله آخونــدزاده، رهبر طالبان و 
عبدالحکیــم حقانی، رئیس دادگاه عالــی حکومت طالبان به دلیل 
ارتکاب جنایت علیه بشــریت و تبعیض جنسیتی گسترده بر اساس 
اساسنامه رُم )ســند موســس دیوان کیفری بین المللی( مسئولیت 
کیفری دارند«. در بیانیه او آمده اســت که آنها به این نتیجه رسیدند 
گوســت 202۱ شــروع  که تعقیب و آزار زنان و دختران افغان از ۱۵ آ

شده و تا به امروز در سراسر افغانستان ادامه داشته است.
در این بیانیه به طور مشخص از محرومیت زنان از حق آزادی در 
گشــت وگذار، آزادی بیان، آموزش، زندگی خصوصی و خانوادگی و 
حق تجمع یادآوری شده و آمده است که حکومت طالبان مخالفان 
خود و کســانی که در برابر این محرومیت هــا مقاومت کردند را از 
طریق »ارتکاب جنایاتی چون قتل، زندان، شکنجه و سایر اشکال 
خشونت جنسی و... به  شدت سرکوب کرده است«. دادستان دیوان 
کیفری بین المللی گفته است که این اولین درخواست برای بازداشت 

در این خصوص بوده و دفتر او به زودی درخواســت های بیشــتری 
را برای سایر اعضای ارشد حکومت طالبان هم ارائه خواهد کرد.

آنچه در بیانیه دادســتان دیوان کیفری بین المللی به  عنوان نکته 
بســیار مهم باید مورد اشاره قرار بگیرد این اســت که او به اسناد و 
داده هایی اشــاره کرده که از سال 202۱ به دســت آمده و مقامات و 
کارشناسان دیوان آنها را بررسی کرده اند و در مورد آن نظر داده اند. به 
همین دلیل باید گفت که طالبان از همان ابتدای امر زیر ذره بین بوده 
و یکی از دلایلی هم که به احتمال زیاد تاکنون از ســوی جامعه ملل 
به رسمیت شناخته نشــده، همین امر است. اما نکته دوم این است 
که کریم خان به  عنوان داستان اصلی ترین محکمه کیفری بین المللی 
به این موضوع اشــاره کرده که علاوه بر صدور حکم بازداشت برای 

هبت الله آخوندزاده، رهبر طالبان و عبدالحکیم حقانی، رئیس دادگاه 
عالی حکومت طالبان به زودی احکام دیگری برای ســایر اعضای 
طالبان صادر خواهد کرد که این موضوع نشــان می دهد این جریان 
قرار اســت بیش از این تحت فشار قضایی قرار بگیرد. در این راستا 
وزارت خارجه حکومت سرپرست افغانستان در واکنش به این حکم 
دیوان کیفری بین المللی در بیانیه ای در شبکه اجتماعی ایکس اعلام 
کرد که این حکم مانند بسیاری دیگر از تصمیم های این دیوان، عاری 
از بنیان های حقوقی منصفانه بوده و دارای اســتانداردهای دوگانه و 
انگیزه سیاسی است. در همین حال محمدنبی عمری، معاون وزیر 
امور داخلی حکومت سرپرســت افغانســتان به خبرگزاری فرانسه 
گفت که »اگر دادگاه های منصف و راستین وجود داشتند باید آمریکا 
را به محکمه می کشــاند زیرا آمریکا موجب ایجاد جنگ هایی شده 
اســت«. وی همچنین افزود که اگر این احکام منصفانه باشد باید 
بنیامین نتانیاهو، نخســت وزیر اســرائیل نیز به دیوان مسترد شده و 
جنایات او در قبال فلســطینی ها به خصوص در مــورد پرونده غزه 

پیگیری شود.
 

 W به هم ریختگی در کابل؟
آنچــه در مورد احکام صادر شــده از ســوی دیــوان کیفری 
بین المللی بایــد مورد نظر قرار بگیرد این اســت که این اقدام از 
منظر حقوقی و به  خصوص در وادی جرم شناسی، نخستین مورد 
رسمی جرم انگاری »تبعیض جنســیتی« در سطح بین المللی به 
شــمار می رود و صدور این حکم می تواند به  عنوان اولین واکنش 
جدی قضایی بین المللی به سیاست های جنسیت محور حکومت 
طالبان باشــد. تا پیش از این دیوان کیفــری بین المللی با وجود 
بررسی طولانی مدت پرونده )وضعیت( افغانستان از 200۷ تاکنون 
در موارد دیگری ازجمله جنایات جنگی عملًا درخواست یا حکم 
مشخصی برای دستگیری و پاسخگویی عاملان آن صادر نکرده 
اســت. به همین دلیل اگــر قضات حکم 
دســتگیری رهبران طالبان را صادر کنند، 
جهان شــاهد یک اقــدام تاریخی خواهد 

بود.
اما موضوع مهم تر باز هم به سیاســت  
و اقتصاد افغانستان بازمی گردد. واقعیت 
این اســت که در شــرایط کنونی اوضاع 
اقتصادی در افغانســتان چندان مناسب 
نیســت. به صورت سیســتماتیک و بعد 
از توافــق دوحه، ایالات متحده به صورت 
هفتگــی 40 میلیــون دلار بــه یکــی از 
بانک های تجاری کابــل واریز می کند تا 
واســطه مذکور بتواند حقوق کارمندان و 
بودجه جاری را پرداخت کند و نگذارد که 
کشور یک باره از مدار هدایت خارج شود 
اما این میزان از بودجه بــاز هم نمی تواند 
بیکاری را از بین ببرد. در همین راستا هنوز 
جامعه ملل طالبان را به  عنوان گرداننده رسمی و اصلی افغانستان 
مورد شناســایی قرار نداده اند و بدون شک حکم صادر شده از 
سوی دیوان کیفری بین المللی هم در این راستا می تواند این روند 
را نه  تنها مختل کند بلکه ممکن اســت تــا زمانی که طالبان در 
کابل حضور دارد، هیچ گاه از سوی کشورهای اروپایی و آمریکا 
و حتی برخی دیگر از دولت های شــرقی به رســمیت شناخته 
نشــود؛ چراکه هیچ دولتی نمی تواند و تمایــل ندارد که با دولتی 
روابط برقرار کند که رهبران آن در فهرست سیاه تعقیب قضایی 

بین المللی قرار دارند. 
امــا این اقدام می تواند همزمان با آمدن ترامپ به کاخ ســفید 
نوعــی از بایکوت را برای طالبان به وجــود بیاورد. این در حالی 
اســت که یان اگلاند، دبیرکل ســازمان امدادرســان غیردولتی 
»شورای پناهندگان نروژ« هشــدار داد که تصمیم دونالد ترامپ 
مبنی بر تعلیق موقت کمک های خارجی ایالات متحده به منظور 
تجدیدنظر در این کمک ها و بررســی مطابقت آنها با سیاســت 
خارجی واشنگتن، می تواند افغانستان را به ورطه نابودی بکشد و 

یا بحران فراگیر و خطرناک را در این کشور به راه بیندازد.

دیوان کیفری بین المللی درحالی حکم بازداشت رهبر و قاضی ارشد حکومت سرپرست افغانستان را 
صادر کرد که نگرانی ها از قطع کمک 40 میلیون دلاری به کابل درحال افزایش است

فرشاد گلزاری
گروه بین الملل

دیدگاه: گزارش خارجی

تحقیقات از دولت بایدن 
 چرا ترامپ خواستار ورود دادستان کل آمریکا

به عملکرد دولت بایدن است؟ 

»دونالد ترامپ«، رئیس جمهور آمریکا با اســتفاده از 
اختیارات و قدرت وزارت دادگستری در دو فرمان اجرایی، 
دادستان کل این کشــور را موظف به تحقیقات گسترده ای 
درباره دولت »جو بایدن«، رئیس جمهور پیشین آمریکا و 
بررسی هایی کرده که بار سیاسی دارند و به شکایات شخصی 
او مربوط می شوند.  فرمان های اجرایی دوشنبه گذشته که 
رئیس جمهور آمریکا برای پایان دادن به »استفاده از دولت 
فدرال به  عنوان سلاح« و »سانسور دولتی گفتار« در دولت 
بایدن امضا کرد، دادستان کل را ملزم به بازبینی اقدامات 4 
سال گذشته و ارائه گزارشــی نهایی درباره آن کرده است. 
دولت آتــی در آمریکا همواره اولویت های خود را در اولین 
روزها مشــخص می ســازد و دور دوم ریاست جمهوری 
ترامپ نیز در این زمینه مســتثنا نیســت. ترامپ همچنین 
فرمان هایــی اجرایی را برای ملزم ســاختن این وزارتخانه 
به بررســی پرونده های جنایی بیشــتر مربوط به مرزهای 
جنوبی آمریکا امضا کرد.  اینکه تحقیقات یاد شده از سوی 
نهادی غیر از کاخ ســفید انجام خواهد شــد به این معنی 
است که کمتر در معرض مداخله سیاسی دستیاران جناح 
چپی خواهد بود و امــکان حضور وکلای حرفه ای وزارت 
دادگســتری در بخشــی از فعالیت هــای تحقیقاتی وجود 
خواهد داشــت. اما فرمان اجرایی مربوط به پایان دادن به 
اســتفاده از اختیارات دولت فدرال به  عنوان یک سلاح به  
ویژه از نظر اینکه قرار است، دادستان کل بعدی خطاهای 
ادعایی در وزارت دادگستری را بررسی کند و یافته های آن 
را به مقامی سیاســی در کاخ سفید ارائه کند به جای اینکه 
اداره مســئولیت های حرفه ای یا بازرسی کل این وزارتخانه 
آن را عهده دار شــود، اقدامی غیرمعمول است. دادستانی 
کل معمولًا گزارشی به معاون رئیس  دفتر ارائه نمی کند که 
اکنون »اســتیون میلر« آن را عهده دار است. ذیل سیاست 
این وزارتخانه مبنی بر تماس نداشــتن با مقامات سیاسی 
که برای جلوگیری از مداخلات سیاســی در تحقیقات این 
نهاد قضایی است، دادســتان کل تنها در سطح کارمندان 
با مشاور کاخ ســفید یا معاون مشاور در ارتباط است. در 
مجموع، جنبه های متعدد فرمان اجرایی در این  باره بیانگر 
این اســت که ترامپ می خواهد، وزارت دادگستری نقش 
پررنگی در دور دوم ریاســت  جمهوری او داشــته باشد و 
قدرت گسترده آن را برای عملی کردن دستور کارش تحت 
گاردین کنترل درآورد.  



 سال هفتم  شماره 041894
آگهییک شنبه  7 بهمن 1403



05  سال هفتم  شماره 1894
یک شنبه  7 بهمن 1403 پیشنهادهایی برای دیدن تماشا

طی احکامی از ســوی معــاون اول رئیس جمهــور، اعضای 
حقیقی و حقوقی شورای سینمای ایران معرفی شدند.

ســیدعباس صالحی، وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی، حسین 
سیمایی صراف وزیر علوم تحقیقات و فناوری، عبدالناصر همتی 
وزیر امور اقتصادی و دارایی، عبدالحسین خسروپناه دبیر شورای 
عالی انقلاب فرهنگی، پیمان جبلی رئیس ســازمان صداوسیما، 
محمد قمی رئیس سازمان تبلیغات اسلامی، علیرضا اعرافی مدیر 
حوزه های علمیه سراسر کشــور، سیدبهشید حسینی سرپرست 

دانشگاه هنر و رائد فریدزاده، رئیس سازمان سینمایی 
به  عنوان اعضای حقوقی و منوچهر شاهســواری، 
محمدمهدی عســگرپور، علی دهکــردی، مرضیه 
برومند، نرگس آبیار، مســعود نقاش زاده و سیدرضا 
میرکریمی به  عنوان اعضای حقیقی شورای سینمای 
ایــران معرفی شــدند. در حکم اعضا آمده اســت: 
»ماموریت ســینما، ارتقا شــاخص های فرهنگی و 
اجتماعی و اعتلای جامعه ای است که اندیشه و هنر 
و معرفت را کیمیای وفاق و پیشرفت می داند. سینمای 
نوین ایران باید منادی تمدن ایرانی- اسلامی، مروج 
عدالت اجتماعی و بسترســاز مخاطبانش باشــد. 
در این راســتا حضور مدیران مشفق و نخبگان زمان 
گاه در عرصه سیاســت گذاری این نهاد جریان ساز  آ
می تواند منشــأ تحولاتی مثبت در عرصه فرهنگ و 

هنر باشــد«. وفق مصوبه هیات وزیران محمدرضا عارف رئیس 
شورای ســینمای ایران، ســیدعباس صالحی نایب رئیس و رائد 
فریدزاده دبیر این شــورا هستند. اولین جلسه شورای سینما روز 
گذشــته به ریاســت محمدرضا عارف، معاون اول رئیس جمهور 
برگزار شد که تا لحظه نگارش این گزارش، خبری از مصوبات و یا 

مذاکرات این نشست منتشر نشد.

 W شورایی که در دولت دهم شکل گرفت
شورای عالی سینما در دولت دهم تشکیل شد. در دوره ای که 
هنرمندان به خاطر اتفاقات سیاســی در سال ۱3۸۸ روی خوشی 
به دولتمردان نشــان نمی دادند و جواد شمقدری در رأس سازمان 
ســینمایی برای ایجاد همدلی و نزدیکی رئیس دولت با هنرمندان 
تصمیم به تشکیل شورای عالی سینما با حضور رئیس جمهور در 
صدر آن و تعداد از اهالی ســینما گرفت. در آن دوره اعلام شد که 

تشکیل چنین شــورایی به نفع سینما خواهد بود. به دلیل حضور 
رئیس جمهور در آن شــورا، بودجه به ســینما تزریق خواهد شد 
و ســازمان ســینمایی به اندازه یک وزارتخانه از مواهب تشکیل 
آن بهــره خواهد برد. آن شــورا با حضور تعــدادی از هنرمندان 
سینما ازجمله مســعود ده نمکی، محســن علی اکبری، شهریار 
بحرانی، احمد نجفی، داود میرباقری، جمال شــورجه و مسعود 
جعفری جوزانی شکل گرفت. مدیران وقت سازمان سینمایی که 
تلاش می کردنــد، دیوار میان هنرمندان و مدیران آن دوره را خراب 
کنند با تشکیل این شــورا هم کاری از پیش نبردند. تامین اعتبار 
لازم برای تاســیس شهرک های سینمایی،  حمایت از هنرمندان و 
فعالیت های سینمایی، معافیت سینماگران از پرداخت مالیات نیز 
ازجمله مواردی بود که در جلسه شورای عالی سینما مورد تاکید 

قرار گرفت امــا تا به امروز هم اقداماتــی در این زمینه ها صورت 
نگرفته و این شــورا در اندازه یک شــورای تشریفاتی بدون هیچ 

مصوبه مهمی باقی ماند. 
بــا روی کار آمدن دولت یازدهــم، ادامه جلســه ها منتفی و 
بعد به طــور کامل منحل شــد چراکه مدیران وقت بــا تاکید بر 
اظهارنظرهایی که سینماگران هم داشتند، آن شورا را مجموعه ای 

موازی با دستگاه متولی در سینما می دانستند.
 با آغاز به کار دولت سیزدهم دوباره عزم مدیران سینمایی برای 
تشکیل این شورا جزم شــد. چراکه خلأ حاصل از عدم همراهی 
هنرمنــدان با دولت به خوبی حس می شــد. روســای ســازمان 
سینمایی به توصیه وزیر ارشاد باید تلاش می کردند، فاصله ها را کم 
کرده و هنرمندان و ســینماگران را با هم آشتی داده و به هم نزدیک 
کنند. اما ابراهیم رئیسی، رئیس دولت سیزدهم به دلیل پیشینه اش 
احتیــاط می کرد که با ســینماگران ارتباط نزدیکــی پیدا کند. در 

نتیجه محمد مخبر، معاون اول بر صدر این شورا نشست. در سه 
ســالی که این دولت فعالیت کرد، گسترش فناوری نرم، هم افزایی 
و تقویــت ارتبــاط میان بخش هــای سیاســت گذاری،اجرایی، 
نظارتی،آموزشــی،مطالعاتی، علمــی و تولیــدی در حوزه هنر- 
صنعــت صــوت و تصویــر و ســینما و افزایــش هماهنگی و 
همکاری های فرهنگی، اقتصادی،حقوقی و فنی دســتگاه های 
اجرایی و نهادهــای ذی ربط با بخش غیردولتــی و ... ازجمله 
اهداف این شورا که آن زمان شورای سینما نام گرفت، تعیین شد. 
فعالیت هایی که جز وظایف سازمان سینمایی تعریف شده و حضور 
معاون اول و دیگر وزرای کابینه هم تنها به  عنوان اسامی دهان پرکن 

کارکرد داشت و اتفاق ویژه ای در سینما را رقم نزد. 

 Wشورای سینما چه کارکردی دارد
حال باید پرسید، شورای تازه سینما قرار است چه 
مشــکلاتی را حل کند. حضور محمدرضا عارف به 
 عنوان رئیس شــورای سینمای ایران چه گره بسته  ای 
را باز خواهد کرد آن هم در شــرایطی که عبدالحسین 
خســروپناه دبیر شــورای عالی انقــلاب فرهنگی، 
پیمان جبلی رئیس سازمان صداوسیما، محمد قمی 
رئیس ســازمان تبلیغات اســلامی و علیرضا اعرافی 
مدیر حوزه های علمیه سراســر کشــور که کمترین 
همســویی را با مدیران  و اهالی سینما دارند در کنار 
دیگر اعضای حقوقی و حقیقی این شورا می نشینند. 
جبلی در روزهای اولیه انتصابش به ریاست سازمان 
صداوســیما، جلســه ای با تهیه کنندگان و برخی از 
اهالی ســینما تشــکیل داد و آنها خواسته هایی مثل 
پخش تیزر فیلم های ســینمایی و مشارکت در تولید آثار را مطرح 
کردند که تا به امروز هم به نتیجه نرســیده اســت. چراکه جبلی 
هم مانند مدیران پیشین این ســازمان تنها به فیلم هایی که صلاح 
می دانند، اجازه پخش تیزر می دهد. در واقع انگارنه انگار که تغییر 
و تحولی در این سازمان شکل گرفت و شرایط برای سینماگران با 

وجود پذیرفتن دعوت جبلی تغییر نکرد.
حال باید دید این شــورای تازه با حضــور مدیران و وزرایی که 
هزاران مشکل در وزارتخانه و سازمان خود دارند و تجمیع این افراد 
با هم چه کاری را پیش خواهد برد و اصلًا می تواند، فعالیتی بیش 
از سازمان سینمایی برای سینماگران و سینما انجام دهد؟ فعلًا که 
تجربه تشکیل این شورا در دولت دهم و سیزدهم چیزی غیر از این 
را نشــان داده و شورای سینما را تبدیل به شورایی تشریفاتی کرده 
که تنها نام هــای بزرگی را در خود دارد اما ناتوان از انجام کارهای 

بزرگ است. 

شورای سینمای ایران برای سومین  بار پس از دولت دهم و سیزدهم تشکیل شد

دیدگاه: یادداشت سینماییشورای تشریفاتی

چیرگی مضمون گرایی بر هنرمندی
چند نکته درباره فهرست نامزد های اسکار

اواخر هفته گذشته، نامزد های اسکار معرفی شدند. 
من همه فیلم ها را ندیده ام اما از بین آنها که در ایران قابل 
دسترسی هستند و تماشــا کرده ام، بیشترشان فیلم های 
ضعیف و در خوش بینانه ترین حالت متوســط هستند. 
این نکته که سینمای جهان آیا رو به افول است، یا اینکه 
صرفاً امسال چنین اتفاقی برایش افتاده است، می تواند 

موضوع قابل بحثی باشد.
چند فیلم مطرحی که در فهرســت نامزد های اسکار 
هســتند و نگارنده موفق به دیدن شــان شــده اســت، 
 Emilia( امیلیــا پــرز  ،)Flow(عبارت انــد از: جریــان
 The Seed of the Sacred(دانه انجیر معابد ،)Perez

 Dune:( 2 تلماســه ،)The Substance(مــاده ،)Fig

Ano�( و آنورا )Conclave(مجمع کاردینال ها ،)Part2
ra( این نوبت درباره این عناوین، نکته هایی ابراز می شود.

در دو نوبت پیش در این ستون درباره انیمیشن خوب 
»جریان« مفصل تر نوشتم و نیازی به تکرار مطالبی که 
درباره تکنیک و  ایده و درونمایه این اثر شــگفت انگیز 
نگاشته شد، نیست. به نظرم این گزینه، بهترین انتخاب 
کادمی اسکار در این دوره است که  امیدوارم از  اعضای آ

مرحله نامزدی به مقام برنده شدن برسد.
فیلــم  »امیلیــا پــرز« که عمــده اعتبــارش به نام 
ســازنده اش، ژاک اودیار معطوف اســت و به نظرم اگر 
بــدون در نظر گرفتن این نــام، قرار بود فیلــم ارزیابی 
کنده  شود به مرحله نامزدی اســکار نمی رسید، اثری آ
از زمینه های غیرمنطقی و اغراق آمیز اســت که ســعی 
شــده زیر لایه موزیکال ژانر اثر پنهان شود و شعار های 
انسان دوســتانه منطبــق با  ایده های مد روز جنســیتی 
و نژادی فیلم چنان پرســروصدا باشــد که جایی برای 
 اندیشیدن به ده ها چالش دراماتیک و موقعیتی ماجرای 
آن باقی نگذارد. این داســتان درباره »آنورا« به شکلی 
دیگر جاری است و آشــفتگی و تکرارشدگی ها و ریتم 
ناموزون متن پشت غلظت متراکم صحنه های بی پروا و 

البته لحن ضد روسی متن پنهان شده اند.
دانه انجیر معابد صرفاً چند قاب بندی و میزانســن 
کنــده از بازی های  فکر شــده دارد و غیر از آن، اثری آ
تصنعی، دیالوگ های شعاری و عصاقورت  داده و روند 
نامتقاعدکننده دراماتیک قصه است که به  وضوح دارد با 

موضوع سیاسی اش، کاسبی می کند.
فیلــم »ماده«، اگرچــه  ایده سوررئالیســتی جذاب 
و پرتاملــی دارد اما حال وهوای پرداخت آن به  شــدت 
مکانیکی و تک بعدی است و انگار فیلمساز برای القای 
فضای تک بعدی مورد نظرش، تصمیم گرفته ســاختار 

فیلمش را هم تک بعدی پیش ببرد!
اثــری  میــان  ایــن  در  کاردینال هــا«  »مجمــع 
خوش ساخت تر و محترم تر اســت که البته دقتی که در 
کارگردانی اثر شده تا حدی تحت الشعاع ریتم نه  چندان 
درســت متن قرار گرفته اســت و روند داستان را کش 
می دهد. البته به نظر می رســد ایــن اثر هم بیش از آنکه 
به خاطر کارگردانی و بازی های خوبش مورد توجه قرار 
گرفته باشد، زمینه های مربوط به رسوایی مردان کلیسا 

و نیز ماجرا های جنسیتی مد روز آن مدنظر بوده باشد.
این میان »تلماســه 2« باقی می ماند که اثری موقر 
و درست اســت و در کنار انیمیشــن جریان از معدود 
انتخاب های درست اسکار امسال در اعلام نامزد هایش 
اســت. حال باید دید در روز اعلام برنــدگان و اهدای 
جوایــز، کدام یک از این آثار در کنار آثار دیگری که هنوز 
عموم ما ایرانیــان ندیده ایم و آرزومندیم فیلم های خوبی 
باشند، آن مجسمه شمشیر به  دست نصیب شان می شود.

مهرزاد دانش
منتقد

گلاویژ نادری
گروه سینما و تلویزیون
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تورم ماهانه دهک اول در دی امسال که فقیرترین گروه جامعه 
هستند به بالاتر از 3 درصد رسیده است. همچنین تورم ماهانه 
کل کشور در دی ماه سال جاری معادل 2.۹ درصد برآورد شده 
که تنها تورم دو دهک بالاتر جامعه، یعنی دهک های نهم و دهم 
پایین تر از این مقدار بوده اســت. تورم ماهانه اقلام خوراکی و 
غیرخوراکی در دی نسبت به آذر افزایش داشته است. همچنین 
تورم بخش مسکن نیز در مدت مورد اشاره صعودی بوده است.

صادرات غیرنفتی به 4۷.۸ میلیارد دلار رسیده که در مقایسه با 
مدت مشابه سال گذشته ۱۸ درصد رشد داشته است. واردات 
با رقم ۵۶ میلیــارد دلار )ازجمله ۶.3 میلیارد دلار طلا( تنها 
3 درصد افزایش یافته که بدون احتساب طلا نسبت به مدت 
مشــابه ۱0 درصد کاهش نشــان می دهد. کسری تراز تجاری 
غیرنفتــی، بدون در نظر گرفتن واردات طلا در این دو ســال، 

از ۱2.۵ میلیارد کسری به 2 میلیارد دلار کاهش یافته است.

بررســی بیش از 300نماد مورد بررسی از 44 صنعت بورسی نشان 
می دهد که حاشــیه سود بیش از 2۵0 نماد در فصل پاییز نسبت به 
تابستان بهبود یافته است. تغییر رویکرد دولت با نزدیک    کردن نرخ 
ارز توافقی به قیمت بازار آزاد اصلی   ترین دلیل تقویت سودآوری بوده 
است. به   رغم آنکه عدم  انتشار گزارش برخی از شرکت های بزرگ و 
سودآوری اندک برخی از آنها، مجموع سود و حاشیه سود صنایع را 

ضعیف نشان داده، اما حال عمومی صنایع بهتر شده است.

افزایش سودرشد صادراتتورم ماهانه دهک اول

اثر روی خوش
 آیا چراغ سبز مذاکرات می تواند 

بازار سهام را صعودی کند؟

تلاش بــورس تهــران بــرای صعــود و حفــظ شــرایط 
امیدوارکننده، ستودنی است. کارشناسان بازار سرمایه بر این 
اعتقادند که بــورس پس از »روی خوش ایــران و آمریکا به 

مذاکرات«، می تواند به صعود پرقدرت خود ادامه دهد.
در جریان معاملات روز شــنبه بازار ســهام شــاهد رشد 
نماگرهای سهامی بود و عرضه بیشتر سهام در معاملات دیروز 
موجب افزایش ارزش معاملات در صحنه معاملات سهام شد.
در معاملات روز شنبه، شاخص کل با رشد 0.۹2 درصدی 
همراه شــد و به ســطح 2 میلیون و ۸40 هزار واحدی رسید. 
شــاخص هموزن نیز رشــد 0.24 درصدی را تجربه کرد و به 

محدوده ۸۹0 هزار واحدی رسید. 
اولین روز این هفته بورس تهران با رشد تمامی شاخص های 
بازار ســرمایه همراه بود.  شاخص کل بورس تهران با رشدی 
0.۹2 درصدی به ســطح 2 میلیون و ۸40 هزار واحدی رسید 
و شــاخص هم وزن هم با افزایش ارتفاع 0.2۹ درصدی وارد 

کانال ۸۹0 هزار واحدی شد.
دیــروز همچنین ارزش معاملات نســبت بــه آخرین روز 
هفته گذشته رشــدی قابل توجه داشــت و با ثبت ۱۱ هزار و 
۵00 میلیارد تومــان مجدداً به بالای ۱0 هــزار میلیارد تومان 
رســید. ضمن اینکه دیروز ۱3۹ میلیارد تومــان پول حقیقی 
هم وارد گردونه معاملات شــد. صندوق های درآمد ثابت هم 
دیروز شاهد خروج سنگین ۱000 میلیارد تومانی پول بودند که 
مصادف با افزایش استقبال از صندوق های سهامی و طلا بود.
در جریــان معاملات امــروز، بانک ها فلزات اساســی و 
خودرویی ها به ترتیب بــا ۷۷۷، ۷۶۸ و ۶33 میلیارد تومان، 
بیشــترین ارزش معاملات را به خود اختصــاص دادند. این 
درحالی بود که بیشترین ورود پول به دو گروه بانک ها و فلزات 
اساســی تعلق داشت و به این دو گروه در مجموع حدود 320 
میلیارد تومان نقدینگی حقیقی وارد شــد. بررسی متغیرهای 
اثرگذار بر بازار نشــان می دهد؛ بازار در وضعیت مناسبی قرار 
دارد. دلار در بازار آزاد به دنبال تثبیت خود در ســطوح بالای 
۸0 هزار تومان است و دلار توافقی نیز در کانال ۶۶ هزار تومان 
مورد معامله قرار می گیرد. از ســویی دیگر بررسی گفته های 
مسئولان مختلف کشــور نشان می دهد؛ در سیاست خارجی 
کشور؛ امیدواری هایی نسبت به پیشبرد مذاکرات وجود دارد.

این موضوع در حکم یک متغیر مثبت برای بازار ســهام تلقی 
می شــود. از ســویی دیگر، لوایح پالرمو و CFT نیز در مجمع 
تشخیص مصلحت نظام در حال بررسی است و نتیجه نهایی 
این بررســی ها نیز بر بازار سهام اثرگذار خواهد بود.  همانطور 
که گفته شد افزایش ارزش معاملات نسبت به روز چهارشنبه 
گویای افزایش عرضه ها در بازار ســهام است. پایداری روند 
صعودی بازار سهام در گرو همین دست به دست شدن سهام 
در میان سرمایه گذاران مختلف است و از این حیث می توان به 

بازار سهام امیدوار بود.

 3
درصد 

 18
درصد 

 250
شرکت

نسرین خدادادی
گروه اقتصاد

اما انتقادها علیه وزیر نیرو زمانی افزایش یافت که مســعود 
پزشــکیان اعلام کرد که محاسبات وزیر نیرو درباره قطع برق با 
هدف کاهش مصرف، اشــتباه بوده است. آقای پزشکیان گفت: 
» ما نمی خواســتیم مازوت بســوزانیم و وزیر نیرو گفته بود اگر 
دو ســاعت خاموشی بدهیم مشکل حل می شــود اما محاسبه 
درست نبود و متوجه شــدیم که حتی اگر یک روز هم خاموشی 
می دادیم مشــکل حل نمی شد«. کار وزیر نیرو زمانی بیشتر گره 
خــورد که رهبر معظم انقلاب نیز به او تذکر جدی دادند. زمانی 
که عباس علی آبادی داشــت درباره توانمندی ها و دستاورد های 
بخــش خصوصی توضیح می داد، رهبر انــقلاب خطاب به وی 
فرمودند: »همان گاز های هدررفتــه نیروگاه ها را در دولت های 
مختلف تاکید و ســفارش شده و آنها قول دادند و گاهی گزارش 
دادند که فلان قدر انجام دادیم، هنوز نشده. هنوز شما می گویید 
می خواهیــم انجام دهیــم، بروید و عمل کنیــد«. در ادامه این 
گفت و گو علی آبادی در پاســخ به رهبر انقلاب گفت: »در دوره 
اخیر 3 هــزار مگاوات از این طرح ها را اجرا کردیم. امســال به 
فضل الهی ناترازی بــرق را برطرف می کنیم«. رهبری فرمودند: 
»با 3 هــزار مگاوات می خواهیــد ناتــرازی را برطرف کنید؟« 
علی آبادی هم در پاســخ گفت: » قرار اســت ۱00  هزار مگاوات 
نیروگاه های حرارتی کشور بهینه سازی شده تا راندمان آن افزایش 
یابد تا 30هزار مگاوات برق به ظرفیت تولید کشور اضافه شود. 
رهبری در پاســخ به توضیحات وزیر نیرو گفتند که »بهترین راه 

صرفه جویی است، کاری کنید صرفه جویی شود«.

 Wناترازی چرا به وجود آمد؟
صنعــت برق به  عنوان یک صنعت مادر و زیرســاخت، پس 
از پیــروزی انقلاب با وجــود تحریم ها، ســایر محدودیت های 
بین المللی توانســت به خودکفایی بیش از ۹0 درصدی در تولید 
برســد و رتبــه اول برق منطقــه و چهاردهم جهــان را به خود 
اختصاص دهد. به طوری که تا شــروع برنامــه پنجم، ادبیات 
ناترازی و خاموشــی های سراسری در کشور موضوعیت نداشته 
است. اما ســوال این اســت که چه عواملی باعث تضعیف این 
صنعت و ناترازی برق شدند؟ شواهد نشان می دهد وزارت نیرو و 
وزارت صنعت در برنامه های اول تا چهارم با به کارگیری مدیران 
غیرسیاسی و با تجربه و سرمایه گذاری مناسب، عملکرد مطلوب 
و قابل قبول داشــته اما از این اواخر، به دلیل ســوء مدیریت در 
وزارت نیرو و صنعت برق، ریل تغییر کرد و منجر به ناترازی 23 

هزار مگاواتی در سال ۱404 شد.
در زمینــه شــکل گیری ابربحران های صنعت بــرق دلایل 
زیادی مطرح است ازجمله اینکه برخی معتقدند سوء مدیریت، 
علت اصلی نابه ســامانی های موجود اســت اما برخی معتقدند 
سیاســت گذاری غلط و قیمت گذاری و بی انگیزه کردن بخش 

خصوصی وزن بیشتری در شکل گیری وضع موجود دارند. 
براساس ماده 4۸ بند ت برنامه ششم توسعه، احداث 2۵ هزار 
مگاوات نیروگاه حرارتی به وزارت نیرو تکلیف شده که حدود ۱۶ 
هزار مگاوات اجرا شده و ۹ هزار مگاوات انحراف داشته است. 
در برنامه پنجــم ۵ هزار مگاوات و در برنامه ششــم نیز ۵ هزار 
مگاوات نیروگاه تجدیدپذیر به وزارت نیرو محول شــد که فقط 
۵00 مگاوات عملیاتی شده است. برآوردها حاکی از آن است که 
ایران قابلیت تولید ۱۵0 هزار مگاوات برق از منابع تجدیدپذیر دارد 
اما وزارت نیرو در این زمینه عملکرد بســیار ضعیفی نشان داده 
است. بی انگیزگی و بی رغبتی بخش خصوصی به سرمایه گذاری 
در ایــن حوزه یکی از دلایل اصلی ناکامی دولت ها در تامین برق 
بوده است. در سال های گذشته شمار زیادی از مدیران کارکشته 
و متخصصان از وزارت نیرو کنار گذاشــته شــده اند و به جای 

آنها، مدیران غیرتخصصی و ناکارآمد اســتخدام شده اند. در این 
مدت بخش بزرگی از ســرمایه های بخش خصوصی هم به دلیل 
دخالت های دولت و قیمت گذاری برق از این صنعت خارج شده 
است. قضاوت درباره عملکرد عباس علی آبادی هنوز زود است 
اما نحوه مدیریت او در تابســتانی که گذشــت و وعده هایی که 
مطرح کرده و برنامه هایی که ارائه کرده، او را در زمره وزرایی قرار 
می دهد که احتمال ناموفق  بودنش زیاد اســت. شواهد و آمارها 
نشان می دهند بیژن زنگنه، حبیب الله بی طرف و پرویز فتاح جزو 
وزرای موفق نیرو بوده اند اما حمید چیت چیان، رضا اردکانیان و 
علی اکبر محرابیان را باید در زمره وزرای ناموفق نیرو به حساب 
آورد. در همین زمینه محمد ملاکی و محمد بهزاد نیز دو معاون 
امور برق و انرژی وزارت نیرو بوده اند که در زمره معاونان موفق 
به حساب می آیند و هوشنگ فلاحتیان و همایون حائری نیز در 
زمره معاونان ناموفق این وزارتخانه محســوب می شوند. در این 
میان، هوشــنگ حائری که در فاصله سال های ۱3۸۹ تا ۱3۹4 
مدیرعاملی شــرکت توانیر را بر عهده داشته، درحال حاضر نیز 
در سمت معاون وزیر نیرو در امور برق و انرژی فعالیت می کند. 

 Wوعده جدید
در شــرایطی کــه صنعــت برق از مشــکلات بی شــمار در 
برنامه ریزی و سیاســت گذاری رنج می بــرد، عباس علی آبادی 
وعده رفع ناترازی ها را مطرح کرده است؛ وعده ای که بدون شک 
شدنی نیست. شواهد نشــان می دهد که تابستان بسیار سختی 
پیش رو داریم. امســال در تابســتان بیــش از 20 هزار مگاوات 
ناترازی برق داشــتیم که پیش بینی می شود به 2۵ هزار مگاوات 
برســد. از آن طرف، آخرین گزارش ها از وضعیت سدهای ایران 
حکایت از آن دارد که تابســتان سختی پیش روی مردم است. از 
سوی دیگر، وزارت نیرو به عنوان متولی اصلی مدیریت و تامین 
برق و آب هیچ ســناریوی جدیدی برای مواجهه با این وضعیت 

ندارد. 
کاهش 4۵ درصدی بارندگی ها نســبت به شــرایط نرمال و 
افت 2۹ درصدی ورودی ســدها نســبت به میانگین پنج ساله، 
نشــان دهنده تداوم شرایط خشکسالی در کشــور است. میزان 
بارندگی تجمعی در کشــور از ابتدای ســال آبی جاری تا پایان 
دی ماه، نســبت به مدت مشابه سال گذشــته با کاهشی معادل 
4۵ درصد روبه رو بوده است. بررسی رتبه بارشی در سری زمانی 
۵۷ساله نشــانگر این است که کشور امســال در رتبه ۵3 قرار 
دارد و به عبارت دیگر فقط چهار سال از ۵۷ سال، شرایط بدتر 
نسبت به امســال داشته اند. حجم ورودی آب به سدهای کشور 
از ابتدای سال آبی جاری )۱404-۱403( تا 2۸ دی  ماه، معادل 
۵/۸۵ میلیارد مترمکعب بوده که نســبت به مدت مشابه سال 
گذشــته با کاهش پنج  درصدی روبه رو شده است. این میزان در 
مقایسه با میانگین پنج  ســاله، 2۹ درصد کاهش نشان می دهد. 
حجم خروجی آب از ســدهای کشور از ابتدای سال آبی جاری 
تاکنون ۷/۹0 میلیارد مترمکعب بوده که این میزان نسبت به دوره 
پنج ساله، کاهش ۹ درصدی داشته است. حجم موجود مخازن 
سدها با 44 درصد پرشــدگی معادل 22/۵۱ میلیارد مترمکعب 
اســت که نسبت به ســال گذشــته ۹ درصد افزایش و نسبت به 
دوره پنج ساله، یک درصد کاهش داشته است. مجموع پنج سد 
تهران تا 2۸ دی ماه، دارای پرشــدگی ۱۷ درصدی بوده که نسبت 
به دوره پنج ساله 2۱ درصد کاهش نشان می دهد. سد زاینده رود 
نیز اکنون ۱3 درصد پرشــدگی دارد که نسبت به دوره پنج ساله با 
2۸ درصد کاهش مواجه است. سدهای استان های دیگر ازجمله 
خراســان رضوی، هرمزگان، زنجان، مرکزی و گلستان با کاهش 
چشمگیری در حجم مخزن و ورودی روبه رو هستند که ضرورت 

مدیریــت مصــرف را نشــان می دهــد. در 2۵ دی در ۱۱3 روز 
ابتدایی ســال آبی جاری )از ابتدای مهرماه ۱403 تا بیست وسوم 
دی ماه( در مجموع ۵ میلیارد و ۶۷0 میلیون مترمکعب آب وارد 
سدهای ایران شده که نسبت به ورودی ۵ میلیارد و ۸۶0 میلیون 
 مترمکعبی آب به سدها در مدت مشابه سال آبی گذشته، کاهشی 

3  درصدی داشته است.
شــواهد نشــان می دهد که بحران آب می تواند به مشکلات 
بیشــتری در تامین برق منجر شود. تابستان گذشته، برای اولین  
بار شــاهد کمبود شــدید برق بودیم و طبــق گزارش ها، در اوج 
تابستان با کمبود ۱۸ هزار مگاواتی برق مواجه شدیم. این کمبود 
موجب خاموشی های گسترده در صنایع و مناطق مسکونی شد. 
درحال حاضر، برای کاهش این بحــران، تلاش هایی در جهت 
استفاده از انرژی های تجدیدپذیر مانند نیروگاه های خورشیدی 
و بادی صورت می گیرد. اما موضوع این اســت که تولید برق از 
تجدیدپذیرها به اندازه ای نیست که بتواند به  طور کامل جایگزین 
منابع فسیلی مانند گاز و برقابی شود. در تابستان ۱404 با توجه 
به رشد مصرف که حدود ۵ تا ۶ درصد پیش بینی می شود و تولید 
برق که تنها دو تا ســه درصد افزایش خواهد داشت، کمبود برق 
همچنان وجود خواهد داشــت. اگر وضعیت بارندگی ها بهبود و 
ذخایر ســدها افزایش یابد، ممکن اســت مقداری از این کمبود 
جبران شــود. در غیر این صورت، خاموشی ها بیشتر از تابستان 
۱403 خواهند بود. واقعیت این اســت که درصد زیادی از تولید 
برق ایران به تاسیســاتی وابسته است که از منابع آبی برای تولید 
انرژی اســتفاده می کنند. کاهش ۵0 درصدی ذخایر آب سدها 
نگرانی های زیادی به همراه دارد، چراکه نیروگاه های آبی معمولًا 
از این منابع بــرای تامین انرژی اســتفاده می کنند و در صورت 
کاهش حجم آب سدها، عملًا امکان تولید برق از این نیروگاه ها 
محدود خواهد شــد. البتــه در صورت بارش های مناســب در 
فصل بهار، احتمالًا بتوان بخشی از مشکلات را کاهش داد، اما 
همچنان باید آماده شرایط سخت تری باشیم. با اقدامات جدید 
و توســعه انرژی های تجدیدپذیر، شرایط در آینده نزدیک بهبود 
می یابد، اما در کوتاه مدت، تابستان ۱404 احتمالًا با کمبود برق 

مواجه خواهیم بود. 
این درحالی است که به گفته کارشناسان سرمایه اجتماعی، 
به  ویژه اعتماد مردم به دولت و حاکمیت در ســطح پایینی است 
و نمی توان طرح هایی با مشــارکت مــردم را برای عبور از بحران 

موثر دانست.

 Wچه باید کرد؟
ناظــران می گویند، بــرای بهبود وضعیت تامیــن برق، باید 
به چند نکته توجه داشته باشــیم. اول، سرمایه گذاری در منابع 
تجدیدپذیر باید به  طور جدی ادامه یابد. دوم باید مدیریت تقاضا 
و بهینه سازی مصرف برق در دســتور کار قرار گیرد. همچنین، 
نوسازی و بهبود نیروگاه های قدیمی و استفاده از تکنولوژی های 
جدید برای افزایش کارایی نیروگاه ها ضروری است. همچنین، 
توجه به ســاخت و بهره برداری از نیروگاه های خورشــیدی در 
مناطق مختلف کشــور می تواند کمک بزرگــی به تامین برق در 
طول ســال های آینده باشــد. با توجه به کاهش قیمت پنل های 
خورشیدی و افزایش ظرفیت تولید این نیروگاه ها، به نظر می رسد 
که در سال های آینده شاهد کاهش چشمگیر خاموشی ها باشیم. 
با همکاری و همبستگی میان دولت، بخش خصوصی و مردم، 
می توانیم مشــکلات تامین برق کشــور را حل کنیم. استفاده از 
انرژی های تجدیدپذیــر، به ویژه انرژی خورشــیدی و افزایش 
ظرفیت تولید بــرق از این منابع می تواند به  طور قابل توجهی در 

کاهش بحران ها و تامین برق پایدار در کشور موثر باشد.

وزیر بی نیرو
ادامه تیتر یک
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قضایی

کمتــر از یک روز بعــد از ترور محمد مقیســه و علی رازینی از 
بلندپایه ترین قضات و با ســابقه طولانی فعالیت در دســتگاه قضا، 
روایت نخســت از ترور آنها توســط مصطفی پورمحمدی - قاضی 
سابق، وزیر سابق دادگســتری و از چهره های قضایی دهه ۶0 - در 
صداوسیما بیان شــد: »حتماً منافقین در این حادثه دست دارند«. 
او همچنیــن در این برنامه تاکید کرد که ضــارب در »هنگام ترور از 
منافقین صحبت کرده و شعار می دهد که نشان می دهد هدفدار آمده 
بود«. حضور مصطفی پورمحمدی که درحال حاضر به عنوان دبیرکل 
جامعه روحانیت مبارز یک شخصیت سیاسی و نه قضایی محسوب 
می شــود، در نگاه اول با ابهاماتی روبه رو است. البته پورمحمدی به 
دلیل نقشی که به عنوان قاضی در تابستان سال ۱3۶۷ و قبل از آن در 
بررسی پرونده های مربوط به اعضا سازمان مجاهدین خلق داشته - 
و قطعاً از همان زمان ارتباط نزدیکی با علی رازینی نیز داشــته است 
- عمومــاً در بازخوانی این برهه تاریخی یا موارد مربوط به تحرکات 
این سازمان در بیش از سه دهه گذشته مورد مراجعه قرار می گیرد. با 
این وجود نفس دعوت او به صداوسیما، درحالی که هنوز هیچ مقام 
رسمی درباره مســئولیت این ترور و مجرمان آن صحبت نکرده بود، 
در جای خود قابل توجه اســت. نتیجه این که شــب 2۹ دی، یعنی 
در شرایطی که از اســاس هنوز هیچ کار امنیتی و اطلاعاتی بر روی 
پرونده شــروع نشده است، پورمحمدی بدون هیچ مسئولیت رسمی 
امنیتی و قضایی در ســاختار فعلی کشور سازمان مجاهدین را پشت 
پرده ترور معرفی کرده و ضاربی که خودکشــی کرده است را عامل یا 
تحت مدیریت یا هوادار آنها توصیف می کند. صبح روز بعد از ترور، 
درحالی که پورمحمدی ضاربی که خودکشی کرده و امکان بازجویی 
از وی نیســت را مرتبط با سازمان تروریستی مجاهدین معرفی کرده 
بود، موسی غضنفرآبادی، عضو کمیسیون قضایی و حقوقی مجلس 
و از قضات قدیمی دادگاه انقلاب در گفت وگویی گفت که »از آنجا که 
منافقین سابقه اقدامات تروریستی در کشور دارند و با توجه به اینکه 
شــهیدان رازینی و مقیســه در پرونده های مرتبط با منافقین فعالیت 
داشته اند، احتمال دســت داشــتن آنها در این حادثه وجود دارد«. 
مرکز رسانه ای قوه قضائیه البته در اطلاعیه نخست خود نامی از این 
سازمان نبرد، اما تاکید کرد که »شایان ذکر است، طی یک سال اخیر، 
اقدامات گســترده ای از ناحیه قوه قضائیه درخصوص شناســایی، 
تعقیب، دســتگیری و محاکمــه عوامل و عناصر وابســته به رژیم 
منحوس صهیونیســتی و اذناب آمریکا، جواسیس و گروهک های 
تروریستی صورت گرفته است«. محمدجعفر منتظری، رئیس دیوان 
عالی سه روز بعد - دوم بهمن- در ویدئویی که از صداوسیما پخش 
شد، محل ترور علی رازینی و محمد مقیسه را به خبرنگار صداوسیما 
نشان می دهد و می گوید؛ مهاجم نفوذی بوده است که توانسته چهره 
خوبی از خودش نشــان بدهد. او گفت به نظر مسئولان اطلاعاتی و 
امنیتی، مهاجم برنامه ریزی داشــت و اسلحه اش را که »غیرمجاز« 
بــود، از قبل تهیه کرده بود. حــالا کمتر از یک هفته بعد از این ترور 
و اظهــارات مختلف مبنی بر ردپای مجاهدین خلق در این داســتان 
ناصر رضوی، مامور سابق وزارت اطلاعات جمهوری اسلامی ایران 
)واجا( در گفت و گو با انصاف نیوز با گفته هایش از اساس این روایت 
رسمی را کنار زده است. رویداد 24 نوشته که  خبرگزاری ایرنا در سال 
۱40۱ به بهانه  انتشــار کتاب گفت وگویی با رضوی، درباره  او نوشته 
بود: »ناصر رضوی از مسئولان اطلاعاتی امنیتی در نهاد های عمده 
کشــور )اعم از سپاه پاســداران انقلاب اسلامی و وزارت اطلاعات 
جمهوری اسلامی( بوده که بیش از 30 سال عمر خدمتی خویش را 
صرفاً در حوزه التقاط و به شکلی ویژه در مبارزه با سازمان مجاهدین 
خلق )منافقین( طی کرده اســت«. حالا رضــوی در مقام چهره ای 
آشنا با عملکرد این سازمان و فعالیت های تروریستی اش درباره  ترور 
اخیر دو تن از قضات برجسته در دیوان عالی کشور تاکید می کند که 
»فردی که مرتکب این اقدام شــده هیچ گونه سابقه  مرتبط با سازمان 
نداشته است«. اظهارات تکمیلی رضوی در این باره نیز حاوی نکات 
مهمی اســت: این فرد افسردگی داشت و رســته اش نیز از اداری به 
خدماتی تغییر کرده بود و در نتیجه با کســر حقوق مواجه شده بود. 
او کــه به این جهت عصبی بود در روز حادثه پس از آقایان مقیســه 
و رازینی به ســراغ آقای نیری رفته، اما با محافظ درگیر و در نهایت 
کشته می شود. او همچنین تاکید دارد که زمینه  قتل رازینی و مقیسه 
می تواند به دلیل مشکلات معیشتی و فقر عامل آن باشد و می گوید: 
این قتل سیاسی نبود. مشخص نیست که او نسبت به آقایان رازینی و 
مقیسه دلخوری های شخصی داشته، یا ناراحتی اش نسبت به کلیت 
ســازمان بوده اســت. اظهارات رضوی البته یادآور گفته های فرزند 
قاضی مقیسه اســت که گفته بود، پدرش چند ماهی بود که به دنبال 
افزایش حقوق ضارب بود. او در یک اســتوری اینستاگرامی مدعی 
شده بود که قضات برای عمل جراحی ضارب پول جمع کرده بودند و 
وی از این پول برای سفر و آموزش ترور استفاده کرده است؛ بنابراین 
مشخصاً مساله دســتمزد و حقوق دریافتی فرد ضارب به عنوان یک 
مساله در ذهن باقی می ماند. گفتنی است، حجت الاسلام حیدری، 
کارشناس امور دینی نیز در نامه ای که در اختیار انصاف نیوز قرار داده 
بود، گزاره وابســتگی ضارب به مجاهدین خلق را رد کرده و با تاکید 
بر اینکه نباید با طرح این موضوع به منافقین اعتبار داد، نوشــته بود: 
»معلوم نیســت مسئولان کشور به اســتناد کدامین دلیل این ترور را 
سازمان یافته، با نقشه قبلی و توسط نفوذی منافقین شمرده اند؛ حال 
آنکه قاتل، سابقه ۱0 سال همکاری با قوه قضائیه داشته و حتماً ابتدا 

گزینش شده است«.

حواشی یک ترور
جزئیات جدید از ترور علی رازینی و محمد مقیسه

حواشی جلسه شورای عالی انقلاب فرهنگی درباره تاثیر پایه یازدهم 
و دوازدهم بر کنکور با اظهارنظر عبدالحســین خسروپناه، دبیر شورای 
عالی انقلاب فرهنگی وارد فاز جدیدی شــد. او که از موافقان این طرح 
اســت،  در واکنش به اظهارنظر وزیر علــوم در مخالفت با این تاثیر و بعد 
اخبار واصله از این جلســه به ســازندگی،  اعلام کرده که وزیر به تاثیر دو 
ســال پایانی رای داده و در عین حال در جلسه حتی وقت صحبت کردن 
در مخالفت هم نگرفته اســت! اظهارنظری که بــا واکنش وزیر علوم،  آن 
هم بلافاصله بعد از جلســه در تضاد است. او  با بیان اینکه سه دیدگاه در 
شورای عالی انقلاب فرهنگی مطرح شد و نظر همه دستگاه ها بر این بود 
که پایه دوازدهم تاثیر قطعی داشته باشد، توضیح داده که  »درخصوص این 
تصمیم ما اولًا از همه دستگاه ها، ازجمله وزارت علوم، سازمان سنجش 
و سایر دســتگاه ها نظیر  وزارت بهداشت و وزارت آموزش وپرورش نظر 
گرفتیم. در این تصمیم، مجموع وزارتخانه ها و دستگاه ها نظراتشان را ارائه 
کردند. حتی پیمایش مردمی نیز انجام دادیم. نظر دانش آموزان، خانواده ها 

و معلمان را نیز بررسی کردیم«.
خســروپناه تاکید کرده که » از مجموع نظرات و دیدگاه های مختلف، 
سه دیدگاه نهایی مطرح شده بود. ما این سه دیدگاه را آورده ایم؛ یک دیدگاه 
این بود که این مصوبه برای تاثیر پایه های دهم، یازدهم و دوازدهم کماکان 
باقی بماند و تغییر نکند. دیدگاه و نظر دیگر این بود که پایه دهم حذف شود 
و تاثیر قطعی پایه های یازدهم و دوازدهم باقی بماند. نظر سوم این بود که 
پایه دهم حذف شــود و پایه یازدهم تاثیر مثبت و پایه دوازدهم تاثیر قطعی 
داشته باشد. پس همه دستگاه ها نظرشان بر این بود که پایه دوازدهم تاثیر 
قطعی داشته باشد. گزارش دقیقی از چندین جلسه در ستاد علم و ستاد 
تعلیم و تربیت بحث شــد. دو جلسه هم در شورای عالی و پس از بحث 

و گفت وگوی مفصل، نظرات وزیر محترم آموزش وپروش را شنیدیم«. 
او با رد نظــر وزیر علوم در مخالفت با تاثیر دو ســال پایانی گفته که  
»وزیر علوم، نه در جلســه قبلی و نه در این جلســه هیچ ســخنی مطرح 
نکردند و وقت صحبت هم نگرفتند. در نهایت، رای گیری شــد و تقریباً 
جمــع کثیری، به ایــن مصوبه رای دادند. یعنی در واقع کســانی که رای 
ندادند به این مصوبه، کسانی بودند که معتقد بودند پایه های دهم، یازدهم 
و دوازدهم باید تاثیر قطعی داشــته باشد که خب تعدادی از اعضا بودند. 
ولی اکثر اعضا، که تقریباً شامل بخشی از اعضای حقیقی و فکر می کنم 
همه اعضای حقوقی ازجمله وزیر علوم هم به همین رای دادند که پایه های 

یازدهم و دوازدهم تاثیر قطعی داشته باشند«. 
خســرو پناه گفت که  »وزیر آموزش وپرورش هم همین رای را دادند. 
این پیشنهاد که پایه دوازدهم تاثیر مثبت باشد، این پیشنهاد در زمان رئیس 
قبلی ســازمان سنجش مطرح نشــده بود. وقتی ایشــان رفت، از سوی 
جانشــین سازمان سنجش یک نامه آمد که چنین پیشنهادی مطرح شده 
اســت. نه رئیس فعلی سازمان سنجش و نه رئیس قبلی سازمان سنجش 
چنین پیشــنهادی به ما ندادند«. دبیر شــورای عالــی انقلاب فرهنگی 
همچنین اعلام کرده که از ســوی وزارت علوم هم پیشــنهادی برای این 
دبیرخانه نرفته و اظهارنظر او در جهت شــفافیت است! او حتی گفته که  
»اگر لازم باشــد، من می توانم تمام اسامی کسانی که به این موضوع رای 
دادند را اعلام کنم. همه بدانند که مصوبات در شــورای انقلاب فرهنگی 
هیچ ابهامی ندارد. شفاف سازی رکن حکمرانی است. به نظر من، اخلاق 

هــم اقتضا می کند که اگــر عزیزی، چه از اعضــای حقیقی یا حقوقی، 
پیشنهاد دیگری دارد، در صحن شورا مطرح کند تا مورد بحث قرار بگیرد 
و شاید رای به آن داده شود. ولی اینکه اصلًا مطرح نشود و بعد از مصوبه 

اعلام شود که چنین نظری بوده، به نظرم خیلی اخلاقی نیست«.
 
 W ماجرا چه بود؟

ماجرا از جایی شروع شد که سه شنبه شب حسین سیمایی صراف، وزیر 
علوم رای خود را درباره تاثیر ســوابق تحصیلی بر کنکور فاش کرد. او با 
اشــاره به آخرین جلسه شورای عالی انقلاب فرهنگی در این زمینه گفت 
که  » نظر کارشناسی و شخصی من، نظر کارشناسی و تخصصی سازمان 
و تاثیر مثبت سال دوازدهم است. اما همان طور که مطلع هستید من یک 

رای بیشتر ندارم و برای شما روزگار بهتری را آرزو می کنم«. 
این اظهارنظر پس از آن بود که نهصدودوازدهمین نشســت شورای 
عالی انقلاب فرهنگی با موضوع مصوبه کنکوری این شــورا و میزان تاثیر 
ســوابق تحصیلی در کنکور، ریاست مسعود پزشکیان، رئیس جمهور و با 
حضور رؤسای قوه قضائیه و مقننه در محل ریاست جمهوری برگزار شد 

و دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی هم در توضیح مصوبات جلسه شورا 
گفت که ســوابق تحصیلی پایه دهم در کنکور لحاظ نمی شود اما سوابق 
پایه های یازدهم و دوازدهم برای کنکور مدنظر اســت که زمان اجرای این 

مصوبه اعلام خواهد شد.
وزیــر علوم، تحقیقات و فناوری هم پس از این نشســت درخصوص 
تاثیر قطعی معدل در آزمون سراســری در شــبکه اجتماعی اینســتاگرام 
توضیحات بیشتری ارائه و تاکید کرد که  »عدالت آموزشی، دغدغه هر روز 
من و دغدغه های شــما دغدغه من و نگرانی های شما نگرانی من است. 
روز گذشــته درباره تاثیر قطعی یا مثبت معدل در صحن شــورای عالی 

انقلاب فرهنگی اختلاف نظرها در این زمینه مطرح شد«.
حســین ســیمایی صراف گفت که »من بنا بر اصل شفافیت و قاعده 
عدالت کــه مورد تاکید مقــام معظم رهبــری هم اســت، در برابر انبوه 
پرسش های شــما باید پاسخگو باشــم«.  همان زمان بود که خبر رسید 
برخی از چهره های مهم این شورا، از مخالفان بزرگ حذف تاثیر پایه های 
دهم و یازدهم بودند. با این حــال محمدباقر قالیباف،  رئیس مجلس در 
دفاع از مواضع دولت با ابراهیم ســوزنچی،  طراح این موضوع بحث های 
جدی کرده و گفته که با این اقدام زندگی دانش آموزان و خانواده های شان 
با مشکلات عدیده مواجه خواهد شــد. در ادامه این جلسه، پس از ابراز 
نظر موافقان و مخالفان، پزشکیان تنها توانست درباره  پایه دهم رای گیری 
کند و فرصت رای گیری برای پایه های یازدهم و دوازدهم فراهم نشد. این 
درحالی بود کــه رئیس جمهوری و آن تعــداد از اعضای دولت که عضو 
شــورای عالی انقلاب فرهنگی هســتند، یکجا و یک صدا مخالف تاثیر 

قطعی معدل بودند و همگی به عدالت آموزشی رای دادند.

 W چرا شورا به تاثیر سوابق ورود کرد؟
شورای عالی انقلاب فرهنگی از سال ۹۸ موضوع کنکور را در دستور 
کار قرار داد و این روند به تصویب مصوبه  این شورا در جلسه ۸43 منجر 
شــد که شــاید مهم ترین بند آن تاثیر قطعی و 40درصدی معدل سه پایه 
متوسطه دوم در آزمون سراسری باشد. این مصوبه به تاریخ ۵ مرداد ۱400 
توسط رئیس جمهور وقت و رئیس شورای عالی انقلاب فرهنگی با عنوان 
مصوبه »سیاست ها و ضوابط ســاماندهی سنجش و پذیرش متقاضیان 

ورود به آموزش عالی )پس از پایان متوسطه(« ابلاغ شد.
اما بعد از ابلاغ بار دیگر در صحن شــورا مطــرح و تغییراتی در آن 
لحاظ شــد و ماده واحــده »تکمیل و اصلاح موادی از سیاســت ها و 
ضوابط ســاماندهی ســنجش و پذیــرش متقاضیــان ورود به آموزش 
عالی )پس از پایان متوســطه( 2۵ تیر ۱40۱ برای اجرا ابلاغ شــد. این 
ماده واحده مصوب ۱۵ تیرماه ۱400 در جلسات ۸۵۵ و ۸۶3 تاریخ پنجم 
بهمن ماه ۱400 و هفدهم خردادماه ۱40۱ شورای عالی انقلاب فرهنگی 
به تصویب رســیده بود. مهم ترین تغییرات در این مصوبه، افزایش سهم 
سوابق تحصیلی و در واقع دروس دبیرستان در نمره نهایی کنکور، حذف 
دروس عمومی و برگزاری دو نوبت کنکور در سال بود تا به این شکل هم 
سهم و هم وزن دروس دبیرستان افزایش یابد و هم نقش کنکور به دروس 
اختصاصی منحصر شود. همچنین با برگزاری دو نوبت کنکور در سال 
میزان استرس داوطلبان کاهش یابد. براساس بند 3 ماده 3 این مصوبه 
»سهم نمره سابقه تحصیلی برای سنجش و پذیرش متقاضیان ورود به 
آموزش عالی در رشــته های پرمتقاضی در سال تحصیلی ۱402- ۱403 
فقط پایه دوازدهم به میزان 40 درصد با تاثیر قطعی، برای سال تحصیلی 
۱403-۱404 فقط پایه دوازدهم به میزان ۵0 درصد با تاثیر قطعی، برای 
ســال تحصیلی ۱404 - ۱40۵ فقط پایه یازدهم و دوازدهم به میزان ۶0 
درصد با تاثیر قطعی و برای ســال تحصیلی ۱40۵ - ۱40۶ و بعد از آن 
پایه هــای دهم، یازدهم و دوازدهم به میــزان ۶0 درصد با تاثیر قطعی در 

نمره کل نهایی خواهد بود«.
بنابراین معدل دوره متوســط و برای کنکور ۱402 معدل پایه دوازدهم 
اثر قطعی و 40درصدی در نتیجه آزمون داشت و این روند تا ۱40۵ افزایش 
یافته و به ۶0 درصد در نمره نهایی کنکور می رسد. همچنین آزمون دروس 
عمومی رشته های مختلف حذف می شود و براساس ماده یک این مصوبه 
»آزمون سراســری از میان دروس تخصصی رشــته های تحصیلی در سه 
ســال آخر دوره دوم متوســطه در هر یک از گروه های آزمایشی است که 
براساس کتاب های درسی وزارت آموزش وپرورش، توسط سازمان برگزار 
می شود«. افزون بر این، براساس ماده 2 مصوبه »این آزمون برای پذیرش 
در ســال تحصیلی ۱402 و بعد از آن در هر ســال دو بار برگزار و نتیجه آن 
حداکثر برای دو ســال و صرفاً برای همان گروه آزمایشی متقاضی معتبر 
اســت«. در ادامه این روند، ســازمان سنجش شــرایط را برای برگزاری 
کنکور براساس مصوبه شــورای عالی انقلاب فرهنگی آماده کرد و اولین 
دوره کنکور به این شکل نوبت اول کنکور ۱402 بود که 2۹ و 30 دی ۱40۱ 
برگزار شــد. کنکور ۱403 نیز به همین شکل برگزار شد با این تفاوت که 
زمان نوبت اول از زمســتان به اردیبهشت تغییر یافت و ۷ و ۸ اردیبهشت 
امســال برگزار شــد. همچنین کنکور ۱404 نیز براســاس اخبار پیشین 
سازمان سنجش آموزش کشور به همین شکل و در دو نوبت روزهای ۱۱ 
و ۱2 اردیبهشــت و ۵ و ۶ تیرماه ۱404 برگزار خواهد شد و زمان اجرای 

مصوبه جلسه ۹۱2 این شورا هنوز مشخص نیست.

 دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی می گوید:
وزیر علوم مخالفتی با حذف تاثیر پایه یازدهم و دوازدهم بر کنکور نداشته است! 

تناقض در شورا

فائزه مومنی
گروه اجتماعی
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دموکراســی از کجا سرچشــمه گرفته، چگونه حفظ شده و آیندۀ 
آن چیست؟ اغلب یونان باستان و اروپای پیشارنسانس را مبدأ تاریخ 
دموکراسی می دانند اما دیوید استاساویج، مدیر گروه علوم اجتماعی 
دانشگاه نیویورک که حوزۀ تخصصش دموکراسی و اقتصاد سیاسی 
اســت در کتاب »فرود و فراز دموکراسی« شــواهدی ارائه می دهد از 
این کــه روش های دموکراتیک، به جز این ها، در بســیاری مکان ها و 

زمان های دیگر وجود داشــته اســت. او شرح 
می دهد، این دموکراســی ها چــرا و چگونه به 
وجود آمدند و شــکوفا شــدند و در چه زمانی 
و چرا رو بــه زوال گذاشــتند. او از این راه نه  
تنها اطلاعاتی اساســی دربارۀ تاریخ حکم رانی 
در اختیــار ما می گذارد بلکه تحلیلی بی نظیر از 
دموکراســی مدرن و آیندۀ آن به دست می دهد. 
»فرود و فراز دموکراســی؛ از دوران باســتان 
تا امروز« را به  تازگی نشــر نــو با ترجمۀ لی لا 

سازگار منتشر کرده است.

 Wرشد و زوال نظام های دموکراتیک 
دیوید استاساویج ســال 20۱۵ به عضویت 
کادمی هنرها و علوم امریکا انتخاب شــد و  آ
از جملــه آثار او می توان بــه »بدهی عمومی و 

تولد دولت دموکراتیک« )2004(، »دولت های قرض: اندازه، قدرت، 
و رشد موجودیت های سیاســی اروپایی« )20۱۱(، »مالیات گیری از 
ثروتمنــدان: تاریخ انصاف مالی در ایالات متحــد و اروپا« )20۱۶ با 
همکاری کنت اسکیو( اشاره کرد. کتاب »فرود و فراز دموکراسی« او 
یک بررســی جامع از تاریخ و تکامل نظام های دموکراتیک در سراسر 
جهان است. استاســاویج تحلیلی عمیق ارائه می دهد که دموکراسی 
را از ریشه های باســتانی آن تا دوران مدرن ردیابی می کند و تغییرات 
کلیدی، چالش هــا و احیای آن را در کانون توجه قــرار می دهد. او 
می کوشد تا درک عمیق تری از دلایل موفقیت یا شکست دموکراسی 
در مناطــق مختلف جهان به دســت آورد و عواملی که در پایداری یا 
زوال آن نقش دارند را بررســی کند. این کتاب با کاوش در خاستگاه 
ایده های دموکراتیک در تمدن های باســتانی مانند آتن آغاز می شود و 
تأثیــر این ایده ها را در دوره هــای تاریخی مختلف از جمله جمهوری 
روم، دوران روشــنگری و ظهور دولت های دموکراتیک مدرن دنبال 
می کند. استاســاویج با در نظر گرفتن زمینه های سیاسی، اقتصادی 
و اجتماعی، عوامل موثر بر رشــد و زوال نظام هــای دموکراتیک را 
تحلیل می کند. از طریق مطالعات موردی دقیق، نویسنده به بررسی 
این موضــوع می پردازد که چــرا برخی از دموکراســی ها به موفقیت 
رســیده اند و برخی دیگر به اقتدارگرایی یا شکست دچار شده اند. او 
بینش هایی دربارۀ نقش نهادهای سیاســی، تأثیر نابرابری اقتصادی 
و رابطۀ میان دموکراســی و توســعۀ اقتصادی ارائه می دهد. علاوه بر 
این، تأثیر رویدادهای جهانی مانند جنگ ها، اســتعمار و جنگ سرد 
را بر گســترش و سرکوب آرمان های دموکراتیک در نظر می گیرد. این 
کتاب هم چنین بر الگوی تکراری »ظهور و ســقوط« حکومت های 
دموکراتیک تأکید دارد و نمونه هایی از مناطق مختلف از قارۀ آمریکا 
و اروپا گرفته تا آســیا و آفریقا را بررســی می کند. این مرور تاریخی 
به خوانندگان کمک می کند تا پیچیدگی ســفر دموکراســی و ماهیت 
چرخه ای رژیم های سیاسی را درک کنند. »فرود و فراز دموکراسی« 
به بررســی چندین موضوع کلیــدی می پردازد از جملــه تعامل بین 

نهادهای سیاســی و نظام های دموکراتیک، نقش نابرابری اقتصادی 
در شکل گیری نتایج سیاســی و اهمیت مشارکت مدنی و عمومی. 
استاساویج استدلال می کند بقا و شــکوفایی نظام های دموکراتیک 
اغلب به توانایی آن ها برای انطباق با تغییرات اجتماعی و اقتصادی و 
حفظ ساختارهای حکومتی فراگیر که بازتاب دهنده ارادۀ مردم است، 
بســتگی دارد. موضوع مهم دیگر تأثیر میراث فرهنگی و تاریخی بر 

مناظر سیاســی کشورهای مختلف اســت. این کتاب نشان می دهد 
چگونه تاریخ های اســتعماری، درگیری های گذشــته و ارزش های 
فرهنگی می توانند بر اجرا و پایداری شیوه های دموکراتیک تأثیرگذار 
باشــند. »فرود و فراز دموکراسی« کتابی است که با تحقیق دقیق و 
تحلیل های ژرف، خوانندگان را به بازنگری در مسیر توسعۀ دموکراتیک 
و چشم اندازهای آینده آن دعوت می کند. دیوید استاساویج با نگاهی 
تاریخی، بینش های ارزش مندی در مورد موفقیت ها و شکست هایی 
که دموکراســی را در سطح جهانی شکل داده اســت، ارائه می دهد. 
این کتاب به عنوان یک منبع ضروری برای هر کســی که می خواهد 
پویایی های پیچیده سیســتم های سیاسی، انعطاف پذیری آرمان های 
دموکراتیک و درس هایی که تاریخ می تواند در مورد حفظ دموکراسی 
در مواجهــه با چالش هــای مدرن به ما بیامــوزد را درک کند، مفید 

است. استاســاویج دربارۀ این که چرا در نهایت از بین دموکرسی های 
اولیه، دموکراسی در اروپا تداوم یافت و اهمیت بیشتری از دیگر موارد 
پیدا کرد، می نویسد: »مجالس یونان باستان، گردهمایی های طوایف 
ژرمن و شوراهای دولت شهرهای سده های میانه همگی شباهت های 
زیادی دارند به فرمان روایی جمعی به شــکلی که در مناطق دیگر دنیا 
رخ داد ولی اروپا از چند نظر مهم متفاوت بود. در اروپا برخلاف آن چه 
در چیــن و در خاورمیانه رخ داد به جای آن که 
فرمان روایی خودکامه و دیوان سالار، دموکراسی 
اولیه را کاملًا ریشه کن کند، این گونه دموکراسی 
به زندگی ادامه داد و شکوفا شد. این نخستین 
تحولی است که باید به آن توجه کنیم. اروپایی ها 
از ایــن نظر هم متفــاوت بودند که ســرانجام 
موفق شدند به کارگیری دموکراسی اولیه را در 
جوامعی با ســرزمین های گسترده رواج دهند. 
سرانجام، دموکراسی اولیه با پشت سر گذاشتن 
مراحلی در اروپا به دموکراسی مدرن بدل شد.« 
او در ادامه می گوید باید این پرســش را مطرح 
کنیم که اروپایی های ســده های میانه چگونه 
شیوه ای برای نمایندگی سیاسی به وجود آوردند 
و این کار چگونه ســرانجام راه را برای گزینش 
رهبران از راه انتخاب آزاد و رأی گیری همگانی 

از بزرگسالان باز کرد. 

 Wکتاب استاساویج در نگاه دیگران 
دارون عجم اوغلــو، نویســندۀ کتــاب »چرا ملت ها شکســت 
می خورند؟« و »راه باریک آزادی« دربارۀ اهمیت کتاب »فرود و فراز 
دموکراسی می گوید: »دموکراســی در سراسر جهان تحت محاصره 
اســت. این مشــکلات کنونی را نمی توانیم درک کنیم مگر با مطالعۀ 
تاریخِ طولانیِ دموکراســی، موفقیت های درخشــانش و شکنندگیِ 
همیشــگی اش. برای ایــن منظور هیچ کاری بهتر از این نیســت که 
بیاییم سراغ این کتابِ جذاب و عالمانه که با خوش بینیِ محتاطانه ای 
نوشته شده اســت. فراز و فرود دموکراسی کتابی است که حتماً باید 
مطالعه کرد.« استیون لویتسکی، استاد علوم سیاسی دانشگاه هاروارد 
و نویسندۀ کتاب »دموکراســی ها چگونه می میرند« دربارۀ اهمیت و 
جایگاه کتاب استاســاویج معتقد اســت: »فرود و فراز دموکراســی 
باورهای دیرینه را در مورد خاســتگاه دموکراسی به چالش می کشد: 
خاستگاه آن نه در ثروت، نه در فرهنگ، نه در ساختار طبقاتی بلکه در 
توزیع قدرت میان فرمان روایان و فرمان برداران نهفته است. این یکی از 
مهم ترین کتاب هایی است که در یک نسل در مورد رژیم های سیاسی 
نوشته شــده است و طرز تفکر ما را دربارۀ منشــأ و آیندۀ دموکراسی 

تغییر خواهد داد.«
جوزایا اوبر، اســتاد علوم سیاســی و ادبیات کلاســیک دانشگاه 
اســتنفورد و نویسندۀ کتاب »ظهور و ســقوط یونان کلاسیک« هم 
دربارۀ اهمیت کتاب استاســاویج می گوید: »فراز و فرود دموکراسی 
نشان می دهد، دموکراسی از آن چه خیلی اوقات تصور می شود بسیار 
شایع تر اســت و ترتیبِ وقایعِ منجر به شکل گیری دموکراسی خیلی 
اهمیت دارد. این کتاب با طرح اســتدلال های اصیل و اتکا به طیف 
وســیعی از داده های تاریخی، نظریه ای جســورانه مطرح می کند و 
اطلاعات بســیار باارزشی ارائه می دهد. کتابی بسیار مهم و مورد نیاز 

در حوزۀ مطالعات دموکراسی.« 

دیوید استاساویج در فرود و فراز دموکراسی به تاریخ و تکامل نظام های دموکراتیک پرداخته است
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چهار شنبه 23 آبان  
افتتاح جشنواره خبر و سیاست

برای افتتاح جشــنواره خبر و سیاســت، به مرکز 
همایش های بین المللی صداوسیما رفتیم. از نمایشگاه 
بازدیدکردیم. دکتر ]علی[ لاریجانی، ]رئیس ســازمان 
صداوســیما[، خیرمقدم گفت و مرور گزارش مستقیم 
]خبرنگاران[ از ]شــهر[ غزه ]در فلسطین[ و ]کابل 
در[ افغانســتان و ســپس صحبت هــای مــن درباره 
]عوامل[ موفقیت و وظایف صداوسیما در شرایط فعلی 

و مصاحبه کوتاه انجام شد. 
ساعت یازده ونیم به دفترم رسیدم. سردار ]قاسم[ 
سلیمانی، فرمانده نیروی قدس آمد. وضع افغانستان 
را گزارش داد. گفت، با فروپاشــی جبهه طالبان در 
مزارشریف، بیشتر اســتان ها به دست مردم آزاد شد 
و جبهه متحد، شهرهای آزاد شده را تحویل گرفته و 
به رغم خواســته آمریکا، جبهه متحد کابل را تصرف 
کرده و پاکستان و آمریکا، در مقابل حمله انجام شده 

قرار گرفته اند. 
معتقد است که ]اُسامه[ بن لادن، ]رهبر گروه القاعده[ 
و ملاعمر، ]رهبر طالبان[ می توانند در افغانستان بمانند و 
جنگ چریکی را اداره کنند و احتمالًا پاکســتان، جبهه 
ائتلاف جنوب را در مقابل شــمالی ها راه اندازی می کند. 
فردا برای انتقال سیاســت های ایــران به جبهه متحد، به 
افغانســتان می رود و معتقد اســت، آقای ]برهان الدین[ 
ربانــی، ]رئیس جمهور دولــت مجاهدین[ بــرای اداره 
وضع موجود، ضعیف اســت.گفتم، تاکید شود که تسلیم 

خواسته های آمریکا در ترکیب دولت آینده نشوند.
عصر، جمعی از اساتید معارف اسلامی دانشگاه ها 
آمدند. بناســت مصاحبه هایی برای جواب شبهاتی که 
در آزمون های دانشــجویان است، با من داشته باشند. 
امروز درباره ریشــه های انقلاب و به خصوص مساله 
اصلاحــات ارضی زمان شــاه و موضــع روحانیت و 

شخص امام، مذاکره شد.
اسرائیل، دســتور شورای امنیت ســازمان ملل 
درخصوص عقب نشــینی از کرانه غربــی را رد کرده 
اســت و درگیری ها ادامه دارد. یک مقام ]سازمان[ 
فتح در فلسطین گفته، در مقابل عقب نشینی اسرائیل 
از شــهرکهای صهیونیست نشــین و بُردن 400 هزار 
یهودی از کرانه باختری، ممکن اســت فلسطینی ها 
از حق مراجعت آوارگان به ســرزمین اصلی اسرائیل 
صرف نظر کنند، ولی نیروهای انقلابی فلسطین، این 

نظریه را رد کرده اند. 
بــرای خداحافظی  دیشــب، همشــیره طیبــه 
ســفر عُمره آمد. توفان وســیعی در روزهای اخیر، 
خرابی های زیادی در الجزایر، ویتنام، فیلیپین وکوبا 

به بارآورده است.

پنج شنبه 24 آبان  
سقوط هواپیماى ایرباس در آمریكا

بیشــتر وقت به مطالعــه بولتن هــا و گزارش ها 
گذشت. شب با جمعی از بستگان، میهمان محسن 
بودیــم. انبــار کتاب های خاطرات چاپ شــده ام را 
در طبقــه بالای منــزل دیدم. خانه جدیــد فاطی را 
هم دیدم. فائزه، درصدد اســت منزل نیمه ساز خود 
را بفروشــد، چون توان مالی تکمیــل آن را ندارد و 

می خواهد به منزل ارزان تری تبدیل کند.
امروز هواپیمای دیگری در آمریکا ســاقط شده 
و هنوز علت واقعی ســقوط هواپیمای ایرباس300 
را مشــخص نکرده اند؛ اگر در اثر خرابکاری باشد، 
ترجیح می دهند مبهم بماند که نگرانی ها را تشــدید 
نکنــد و احتمال اینکــه نیروهــای حفاظتی خود 
آمریکا هم زده باشند، مطرح شده؛ با احتمال اینکه 
فرض شده هواپیما ربوده شده بوده و در مسیر زدن به 

جایی مثل سازمان ملل بوده است.
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